

ПРОЕКТЫ РЕЛИГИИ БУДУЩЕГО В ТРАНСГУМАНИЗМЕ

Ю. В. Хвастунова

Горно-Алтайский государственный университет, Горно-Алтайск (Россия)

Введение. В статье рассматриваются религиозные направления трансгуманизма, преимущественно в работах ведущих специалистов The Institute for Ethics and Emerging Technologies (IEET). В рамках проекта «новой этики» формируются основные положения универсальной религии будущего. Цель статьи — рассмотреть теоретические и практические аспекты религиозно—этической стороны трансгуманизма с проекцией на ближайшее будущее — создание универсальной цифровой религии транслюдей. Данную задачу реализуют такие учёные как Дж. Хьюз, В. Бэйнбридж, Д. Пирс, М. Мор, М. Ла Торра и другие.

Методы. В ходе исследования применялись методы системного подхода, сравнительно-исторический метод, анализ документов, критический метод.

Основные идеи исследования, полученные результаты и их обсуждение. На настоящий момент сложилось шесть направлений религиозного трансгуманизма, где формируется «новая этика». Последняя более всего полагается на религиозные установки универсальной галактической религии или Космического порядка (по В. Бейнбриджу). Складывается своеобразный пантеон с Digital deus — ИИ во главе, далее homo deus (постлюди), далее, возможно, цифровые аватары, созданные на основе базы данных умерших и / или загруженных сознаний людей, затем транслюди (люди-киборги как переходный вид). Диджитал Деус будет контролировать весь процесс трансформации людей, от киборгизации, загрузки сознания, до генного отбора — «дизайнерские дети».

Заключение. Одной из центральных идей трансгуманизма является усовершенствование человека до состояния божественности в формате «Human Enhancement Technologies». Апробация осуществляется в проекте «Киборг Будда». Главная задача — апология позитивного влияния нейробиологии и нейротехнологий на человека и совмещение технологий с экзистическими и медитативными состояниями сознания. Цифровая среда, создавая копию реальности и, поместив туда человека, предложит религию для его цифровой души. Тотальный цифровой мир не оставит места случайности, творчеству и человеку в классическом понимании этого слова.

Ключевые слова: цифровая религия, новая этика, трансчеловек, трансгуманизм.

Список литературы

1. Бодрийяр Ж. Симулякры и симуляция. Перевод с французского и вступительная статья О. А. Печенкиной. Тула: Тульский полиграфист, 2013. — 204 С. ISBN 978-5-88422-506-0.
2. Голубинская А. В. Принятие знания расширенным сознанием в условиях информационного общества // Вестник Томского государственного университета. 2019. № 441. С. 75—79. DOI: 10.17223/15617793/441/10
3. Ицков Д. Заповеди жизни неочеловека. 2013. URL: <http://vz.ru/opinions/2013/4/3/627133.html> (дата обращения 10.03.2020)
4. Климович А. И. Трансгуманизм: начало новой религии? В сборнике: Религия и общество — 12 сборник научных статей. Под общей редакцией В. В. Старостенко, О. В. Дьяченко. 2018. С. 18—19.
5. Кутырев В. В. Последнее целование. Человек как традиция. СПб: Алтейя, 2015. 312 с.
6. Летов О. В. Человек и «сверхчеловек»: этические аспекты трансгуманизма. // Человек, 2009. № 1. С. 19—25.
7. Тищенко П. Д. Тищенко П. Д. Россия 2045: котлован для аватара // Вопросы философии. 2014. № 8. С. 181—190.
8. Bainbridge W.S. «Religion for a Galactic Civilization 2.0» *Ethical Technology* (Aug 20, 2009) URL: <https://ieet.org/index.php/IEET2/more/bainbridge20090820> (дата обращения 03.02.2020)
9. Bainbridge W.S. Unraveling Religion *Ethical Technology* (Nov 8, 2014) URL: <https://ieet.org/index.php/IEET2/more/bainbridge20141108> (дата обращения 04.02.2020)
10. Bostrom, N. A History of transhumanist thought. *Journal of Evolution and Technology*. 2005. Vol.

14. Issue 1. P. 4. URL: jetpress.org/volume 14/bostrom.pdf. (дата обращения: 21.03.20).

11. Bostrom, N. *Artificial intelligence. Stages. Threats. Strategies*. Moscow, Mann, Ivanov and Ferber, 2016. 496 p.

12. FTP025: Cyborg Buddha - IEEET's James Hughes on Transhuman Enlightenment and Basic Income. 15.04.2016 URL: <http://futurethinkers.org/cyborg-buddha-james-hughes-transhuman-enlightenment/> (дата обращения 01.05.2020).

13. Fukuyama, F. *Our Posthuman Future: Consequences of the Biotechnology Revolution*. Farrar, Straus and Giroux. 2003.
14. Habermas, J. *The Future of Human Nature*, translated by Hella Beister, Max Pensky, and William Rehg: The Future of Human Nature Article (PDF Available in Ethics 2005. 115 (4), 816-821. doi: 10.1086/430477
15. Hughes, J., Dvorsky, G., LaTorra, Mike IEET Launches Cyborg Buddha Project. 2007 URL: <https://ieet.org/index.php/IEET2/more/latorra20090924> (дата обращения 07.02.2020)
16. Huxley, J. *Religion without revelation*. London: E. Benn. 1927.
17. Kurzweil, R. *The law of accelerating returns* 2020. URL: <https://www.kurzweilai.net/kurzweils-law-aka-the-law-of-accelerating-returns>. (дата обращения 05.04.2020)
18. La Torra, M. Cyborg Buddha: Science and Spirit 2009 г. ч + журнал URL: <https://ieet.org/index.php/IEET2/more/latorra20090924> (дата обращения 09.03.2020)
19. More, M. The Overhuman in the Transhuman *Journal of Evolution and Technology*. 2010. V. 21. Issue 1. P. 1—4. URL: <http://jetpress.org/more.htm>
20. Mormon Transhumanist Association website URL: <http://transfigurism.org/community/files/1170/download.aspx>
21. Ojochogwu, A. Reflections on James Hughes' Problems of Transhumanism (Part 2). 2019. URL: <https://ieet.org/index.php/IEET2/bio/hughes> (дата обращения 12.04.2020)
22. Pearce, D. *The Hedonistic Imperative*. (n.d.). 2018. URL: <https://www.hedweb.com/hedethic/tabconhi.htm>. (дата обращения 04.04.2020)
23. Rosen, J. Cyborg Buddha: Is what we are born with enough or could we use a little help? Tricycle MAY 26, 2010 URL: <https://tricycle.org/magazine/cyborg-buddha/> (дата обращения 01.05.2020)
24. Transhumanist Declaration 2009. URL: http://humanityplus.org/philosophy/tran_shumanist_declarat_ion/ (дата обращения 07.05.2020)
25. Walker, M. Genetic Virtue Permanent End (Nov 19, 2003) URL: <https://ieet.org/index.php/IEET2/more/walker20031119> (дата обращения 05.05.2020)
26. Шалаев В.П. Осторожно мутация: человек и общество перед вызовами глобализации, западофикации и потребления: противоречия нарастают // SocioTime / Социальное время.— 2015.— N3.—С.48—57.
27. Шалаева С.Л., Шалаев В.П. Псевдолиберальная культура как фактор глобальной западофикации и социальной деструкции общества // Труды БГТУ. Серия: История, философия, филология. — 2016.—N5 (187). — С.137—142.

Авторская справка

ХВАСТУНОВА Юлия Викторовна, доцент кафедры права, философии и социологии, кандидат философских наук, доцент, Горно-Алтайский государственный университет, Горно-Алтайск, Россия.
E-mail: hvastunovoy@mail.ru.

UDC 316.42

DOI: 10.25686/2410-0773.2020.3.25

THE PROJECTS OF THE ON-COMING RELIGIONS IN TRANSHUMANISM

Yu. V. Khvastunova

Gorno-Altai State University, Gorno-Altai (Russia)

Introduction. This paper discusses the religious trends of transhumanism, mainly in the works of the leading experts of The Institute for Ethics and Emerging Technologies (IEET). Within the framework of the “new ethics” project, the basic principles of the universal religion of the future are being formed. The purpose of the article is to consider the theoretical and practical aspects of the religious and ethical side of transhumanism with a projection into the near future — the creation of a universal digital religion of transhumans. This task is carried out by such scientists as J. Hughes, W. Bainbridge, D. Pierce, M. More, M. LaTorra, and others.

Methods. In the course of the study, the following methods were used: the method of a systematic approach, the comparative historical method, the document analysis, and the critical method.

Results. At the present time there are six directions of religious transhumanism, where the “new ethics” trend is being formed. The latter mostly relies on the religious principles of the universal galactic religion or the Cosmic order (according to W. Bainbridge). A kind of pantheon is emerging with the Digital deity (dues)headed by AI (Artificial Intelligence), then come homo deus (post-humans), then, possibly, digital avatars created on the basis of a database of deceased and / or uploaded people’s minds, and then transhumans (Cyborg people as a transitional type). Digital Deus will control the entire process of transformation of people: from cyborgization, or mind uploading, to the genetic selection— “designer children.”

Conclusion. One of the central ideas of transhumanism is the improvement of man to the state of divinity in the format of “Human Enhancement Technologies.” Testing is carried out in the Cyborg Buddha project. The main task is the apologia of the positive impact of neurobiology and neurotechnology on humans and the combination of technology with ecstatic and meditative states of consciousness. The digital environment, creating a copy of reality and placing a person there, will offer religion for a digital soul. The total digital world will not leave room for chances, creativity, and man in the classical sense of the word.

Keywords: digital religion, new ethics, transhumant, transhumanism.

References

1. Bainbridge W. S.«Religion for a Galactic Civilization 2.0»*Ethical Technology* 2009.Available at: <https://ieet.org/index.php/IEET2/more/bainbridge20090820>(Accessed 9 February 2020).
2. Bainbridge W. S. Unraveling Religion *Ethical Technology* (Nov 8, 2014) Available at: <https://ieet.org/index.php/IEET2/more/bainbridge20141108>(Accessed 9 February 2020).
3. Baudrillard J. Simulacra and Simulation [Simuljakry i simuljacija]. Tula, 2013. 204 p. ISBN 978-5-88422-506-0 [in Rus].
4. Bostrom, N. A History of transhumanist thought *Journal of Evolution and Technology*. 2005. Vol. 14. Issue 1. P. 4. Available at: [http:// jetpress.org/volume 14/bostrom. pdf](http://jetpress.org/volume 14/bostrom. pdf). (Accessed 9 March 2020).
5. Bostrom, N. *Artificial intelligence. Stages. Threats. Strategies*. Moscow, Mann, Ivanov and Ferber, 2016. 496 p. [in Rus].
6. FTP025: Cyborg Buddha - IEET's James Hughes on Transhuman Enlightenment and Basic Income. 15.04.2016 Available at: <http://futurethinkers.org/cyborg-buddha-james-hughes-transhuman-enlightenment>. Available at: Accessed 5 April 2020).
7. Fukuyama, F. *Our Posthuman Future: Consequences of the Biotechnology Revolution*. Farrar, Straus and Giroux. 2003.
8. Habermas, J. *The Future of Human Nature*, translated by Hella Beister, Max Pensky, and William Rehg:The Future of Human Nature Article (PDF Available) in *Ethics* 2005. 115(4), 816-821. doi: 10.1086/430477
9. Hughes, J., Dvorsky, G., LaTorra, Mike IEET Launches Cyborg Buddha Project. 2007 Available at: <https://ieet.org/index.php/IEET2/more/latorra20090924>(Accessed 23 September 2019).
10. Huxley, J. Religion without revelation. London: E. Benn. 1927.
11. Kurzweil, R. *The law of accelerating returns* 2020. Available at: <https://www.kurzweilai.net/kurzweils-law-aka-the-law-of-accelerating-returns>.(Accessed 5 April 2020).
12. La Torra, M.Cyborg Buddha: Science and Spirit 2009 г. ч + журнал Available at: <https://ieet.org/index.php/IEET2/more/latorra20090924>(Accessed 9 March 2020).
13. More, M. The Overhuman in the Transhuman. *Journal of Evolution and Technology*. 2010. V. 21. Issue 1. P. 1—4. Available at: <http://jetpress.org/more.htm>
14. Mormon Transhumanist Association website Available at: <http://transfigurism.org/community/files/1170/download.aspx>
15. Ojochogwu, A Reflections on James Hughes’ Problems of Transhumanism (Part 2) 2019.Available at:<https://ieet.org/index.php/IEET2/bio/hughes>(Accessed 12 April 2020).
16. Pearce, D. *The Hedonistic Imperative*. (n.d.).2018. Available at: <https://www.hedweb.com/hedethic/tabconhi.htm>. (Accessed 4 April 2020).

17. Rosen, J. Cyborg Buddha: Is what we are born with enough or could we use a little help? Tricycle MAY 26, 2010 Available at: <https://tricycle.org/magazine/cyborg-buddha/> (Accessed 1 May 2020).
18. Transhumanist Declaration 2009. Available at: http://humanityplus.org/philosophy/transhumanist_declaration/
19. Walker, M. Genetic Virtue Permanent End (Nov 19, 2003) Available at: <https://ieet.org/index.php/IEET2/more/walker20031119> (Accessed 5 May 2020).
20. Golubinskaya, A. V. Knowledge Acceptance by an Extended Mind in the Information Society Conditions *Vestnik Tomskogo gosudarstvennogo universiteta — Tomsk State University Journal*, 2019, 441, 75—79. DOI: 10.17223/15617793/441/10
21. Tischenko, P. D. [Russia 2045: Pit for Avatar (Reflection on the Book “Global Future 2045. NBICS and Transhumanist Evolution”)]. *Voprosy filosofii* [Problems of Philosophy]. 2014. No. 8, pp.181_190. (In Russ.)
22. Kutyrev, V. A. *Poslednee celovanie. Chelovek kak tradiciya* [Last kiss. Man as a tradition]. Saint Petersburg: aleteia, 2015. 312 p. (The "body of thought" series). [in Rus].
23. Ickov, D. *Zapovedi zhizni neocheloveka* [The precepts of nonhuman life] 2013. Available at: <http://vz.ru/opinions/2013/4/3/627133.html> (Accessed 10 March 2020). [in Rus]
24. Klimovich, A. I. Transhumanism: the beginning of a new religion? In the collection: Religion and society-12 collection of scientific articles. Under the General editorship of V.V. Starostenko, O. V. Dyachenko. 2018. p.18—19.
25. Letov O. V. Man and the «superman»: ethical aspects of transhumanism. *Man*. 2009, (1). p.19—25. [in Rus].
26. Shalaev V.P. *Ostorozhno, mutatsiya: chelovek i obshchestvo pered vyzovami globalizatsii, zapadofikatsii i potrebleniya: protivorechiya narastayut* [Carefully, mutation: man and society before the challenges of globalization, West certification and consumption: contradictions are growing] // *Socio Time / Sotsial'noe vremya* [SocioTime]. — 2015. — N3.— Pp. 48—57.
27. Shalaeva S.L., Shalaev V.P. *Psevdoliberal'naya kul'tura kak faktor global'noj zapadofikatsii i social'noj destrukcii obshchestva* [Pseudo-liberal culture as a factor in the global Westernisation and social destruction of society] // *Trudy BGTU. Seriya: Istoriya, filosofiya, filologiya* [BGTU. Series: History, Philosophy, Philology]. — 2016. — N5 (187). — Pp.137—142.

Author's Bio

KHVASTUNOVA Julia V., Associate Professor, the Department of law, philosophy and sociology, candidate of Philosophy (PhD), Gorno-Altai State University, Gorno-Altai, Russia. E-mail: hvastunovoy@mail.ru.

Библиографическая ссылка

Хвастунова Ю. В. Проекты религии будущего в трансгуманизме // *SocioTime / Социальное время*. — 2020. — № 3 (23). — С. 25—35. — DOI: 10.25686/2410-0773.2020.3.25